
گزارش
محمد خزاعی: 

فارابی در سال های سخت سینما 
جلودار و نقش آفرین بوده است

رئیس ســازمان ســینمایی، کارنامه بنیاد سینمایی 
فارابــی را در ســال های ســخت ســینمای ایران 
رضایت بخــش خوانــد و رویکردهــا و اقدامات این 

مجموعه را استعلایی و رو به توسعه توصیف کرد.
به گزارش روابــط عمومی بنیاد ســینمایی فارابی، 
محمــد خزاعی در دیدار با مدیران و کارکنان فارابی، 
با اشــاره به برنامه ها و فعالیت های زیربنایی صورت 
گرفته در بنیاد ســینمایی فارابی گفت: بنیاد فارابی 
یکی از مهمترین و تاثیرگذارترین مراکز ســینمایی 
در کشــور به شمار می آید و همواره، در ادوار مختلف 
در چشم انداز سینمای ایران جایگاه تعیین کننده ای 
داشته اســت. وی با قدردانی از مدیریت های گذشته 
بنیاد ادامه  داد: تحولات بســیار خوبی طی سه ساله 
اخیر در سازمان سینمایی و بنیاد فارابی شکل گرفته 
کــه جــا دارد از تلاش های همــه مدیریت های این 
بنیاد در ادوار گذشــته؛ همچنین، از مدیریت فعلی 
بنیاد، کارشناسان و همکاران این مجموعه ارزشمند 

قدردانی و تشکر نمایم.
رئیس ســازمان سینمایی با اشــاره به کارنامه پربار 
فارابــی در دولت ســیزدهم خاطرنشــان کرد: بنده 
به عملکــرد ایــن دوره بنیاد و رونــد رو به جلوی 
آن امیدوارتر شــده ام. کارنامه امــروز فارابی، نمودار 
موفقــی را در زمینه: کادرســازی، تولید آثار، کثرت 
و تعدد موضوعات و مضامین، تنوع ژانر و اســتفاده 

از کارگردانان جوان و با استعداد را نشان می دهد.
رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه بنیاد سینمایی 
فارابی امــروز پناهگاه و مأمن مطمئن فیلمســازان 
حرفه ای کشــور با ســلایق و گرایشات متنوع است، 
تصریح کرد: وجه تمایز بنیاد در دولت سیزدهم، نگاه 
حمایتی تر و مهربانانه تر آن نســبت به فیلمسازان 
اولی به ویژه فیلمســازان استانی و شهرستانی است، 
فیلمســازانی که بعضا، نمی دانستند برای تولید فیلم 
خود به کجــا و به چه طریقی مراجعــه کنند؟ این 
مســئله در دولت ســیزدهم مورد توجــه و اهتمام 
بیشــتری قرار گرفته و مدیریت بنیــاد فارابی هم، 
این مســیر را هموار کرده است. به گفته وی، امروز 
فیلمسازان استانی و شهرستانی مسیر روشنی برای 
ورود به ســینمای حرفه ای پیــش رو دارند و با راه 
اندازی »واحد امور استان ها« در فارابی، روند حمایت 

از فرآیند تولید برای آنها تسهیل شده است.
خزاعی با اشــاره بــه نقش مهم فارابــی در تقویت 
رویدادهای سینمایی در کشــور اظهار داشت: بنده 
قدردران زحمــات و تلاش های همه کارشناســان، 
فیلمســازان و مدیرانی هستم که در سالهای سخت 
سینما مقاومت کردند و ایســتادند تا جشنواره های 
ســینمایی اعم از ملی و بین المللی به بهترین شکل 
ممکن برگزار شــوند و فارابی در این مسیر، جلودار 
و نقش آفرین بوده اســت. وی یادآور شــد: در سال 
۱۴۰۱، در شــرایطی که جامعــه تجربه تلخی را در 
فضای فرهنگی - اجتماعی پشــت سر می گذاشت، و 
تولید فیلم دچار رکود شده بود بنیاد فارابی با تولید 
بیش از۱۰ فیلم ســینمایی و حضور آنها در فجر در 
کنار حمایت و کمک به برگزاری این رویداد مهم در 
آن شــرایط، به همراه برخی نهادها و مراکز فرهنگی 
مانــور بزرگی را به نمایش گذاشــت که از نقاط بارز 
کارنامــه فارابی به شــمار می آید. رئیس ســازمان 
سینمایی اضافه کرد: تولید بالغ بر ۴۰ فیلم سینمایی 
تا شــهریور امسال طی ۱۰۰۰ روز پرتلاطم سینما و 
ایجاد اشــتغال برای حداقل ۷ هزار فعال سینمایی 
در ســطح کشــور به گواه قراردادها و مستندات را 

نمی توان نادیده گرفت و کمرنگ جلوه داد.
وی ادامــه داد: در طول چهار ســال دولت دوازدهم  
حــدود۴۰ فیلم  مورد حمایت قــرار گرفته در حالی 
که طی دو سال و نیم مسئولیت دولت سیزدهم این 
رقم به ۴۲ فیلم رسیده و امیدوار بودیم در پایان دوره 
چهار ســاله میزان تولیدات فارابی به ۶۰ عنوان برسد 
و رکوردی را در حمایت از آثار ســینماگران جوان و 
پیشکسوت ثبت کند. وی معتقد است اقدامات بنیاد 
فارابــی در حوزه های تولید، کادرســازی، اشــتغال، 
احیای جشــنواره ها و نیز، توسعه دانش سینمایی با 
وجود افراد متخصــص و متعهد و روحیه جهادی در 

این دوره قابل توجه است.
رئیس سازمان سینمایی در بخش دیگری از سخنان 
خود به برخــی اظهارنظرهــا و تحلیل ها اشــاره و 
خاطرنشــان کرد: گاهی نقدهایی در حوزه ســاخت 
فیلم از جانب برخی مطرح می شود که جا دارد اشاره 
کنم طی سالهای ۱۴۰۱ تا مهرماه ۱۴۰۲ متاسفانه، 
طیفی از فیلمسازان با انگاره های اشتباهی که داشته 
اند به دنبــال تولید نبوده و به نوعی در اســتیصال 
و بلاتکلیفی خودســاخته به سر می بردند. این عده، 
تحت تاثیر فضای رســانه های مجازی و شــبکه های 
اجتماعی و اتمســفر مســمومی که ایجاد شده بود؛ 
تصمیم بــه ورورد به عرصــه تولید را نداشــته اند. 
گرچه، تعدادی هم، جذب پلتفرم ها شــده اند، حتی، 
چند فیلمساز سرشناس، به خاطر حضور در محافل 
داخلی و خارجی، پیشــنهاد همکاری مشــروط را با 
فارابی و برخی از نهادها و ارگان ها مطرح کرده بودند 

تا این همکاری به طور رسمی، علنی نشود.
خزاعی با اشــاره به بهبود وضعیت و شرایط مطلوب 
امروز حــوزه فرهنگ  و هنر گفت: خوشــبختانه، با 
تدابیر سازمان سینمایی و همدلی قاطبه سینماگران، 
وضعیت امروز ســینما، روند رشد و توسعه را سپری 
می کند و بسیاری از فیلمسازانی که تا همین یکسال 
پیش انــزوا پیش گرفته بودند از بعــد فجر ۴۲، در 
همین دولت سیزدهم، تقاضای پروانه ساخت داده و 

وارد عرصه تولیده شده اند.
خزاعی همچنیــن، ضمن قدردانــی از حمایت ها و 
مساعدت های وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، خدمات 
و تلاش های بی شــائبه مدیریت فارابی، از نخبگان، 
فعالان فرهنگی، مدیران دستگاه های اجرایی کشور و 
به ویژه، از خانواده بزرگ سینمای ایران که به رونق 
و توسعه صنعت سینما در دوران دشوار »پساکرونا« 

و »پسااغتشاش« یاری رساندند تشکر کرد.

دریچـــه

علی کلانتری   در یک دهه اخیر شــاهد روند صعودی 
ترک مجریان و بازیگران و کارگردانان بزرگی از صداوسیما 
بوده ایــم. صدا و ســیمایی کــه بیش از 3۰ ســال مرجع 
ســریال ها و برنامه های پرطرفدار و پربیننده بود امروزه به 
واسطه ترک بســیاری از چهره هایی که سال ها برای مردم 
خاطره ســازی کردند، دیگر آن محبوبیت قدیم را ندارد و 
بسیاری از مخاطبان به دلیل حضور چهره های محبوبشان 
در ســال های نه چنــدان دور صداوســیما در پلتفرم های 

نمایش خانگی، به این بستر کوچ کرده اند.
ســال های قبل تر کمی اوضاع متفاوت بود، صداوســیما به 
مفهوم رســانه ای خــودش مرجعیت و مخاطب داشــت و 
مجریانی که اتفاقاً طرفداران زیادی هم داشــتند، دائم در 
حال رفت و آمد در تلویزیون بودند، اما به مرور زمان اوضاع 
تغییر کرد و کم کم مجریان هم کمتر شــدند، این کاهش 
یا خود خواسته بود، یا ناخواسته، یعنی یا مجریان تصمیم 
گرفتند که به فعالیت خود با ســازمان صداوســیما ادامه 
ندهند، یا سازمان صداوسیما علاقه ای به همکاری با آن ها 
نداشــت و همین ترک کردن ها باعث شــد که برنامه هایی 
که به واســطه این چهره ها پرطرفدار شده بود نیز کم کم 
تعطیل شــود و همین یکی از بــزرگ ترین دلایل ریزش 

مخاطبان صداوسیما در یک دهه اخیر باشد.
عادل فردوسی پور، محمدرضا حیاتی، رضا رشیدپور، علی 
ضیا، رامبد جوان، احســان علیخانی، مهران مدیری، تنها 
تعدادی از چهره هایی هســتند که به هــر دلیلی محبوب 
مردم بودند و با ســاخت و یا اجــرای برنامه های متعددی 
می توانستند مردم را پای تلویزیون هایشان میخکوب کنند. 
از برنامه نود عادل فردوســی پور گرفته تا حالا خورشــید 
رضا رشیدپور و عصر جدید علیخانی و سریال ها و رئالیتی 
شــوهای مهران مدیری هرکدام به تنهایی می توانســتند 
مخاطب های میلیونی را پای تلویزیون ها بنشــانند و آنها را 

به یک مشتری دائم صداوسیما تبدیل کنند. 
حال به هر صورت هــر کدام از این چهره ها یک به یک از 
تلویزیون کوچ کردند و در مدیومی دیگر شــروع به ساخت 

برنامه های خودشان کردند. 
عادل فردوســی پور برنامه فوتبال 3۶۰ را در مدیوم سایت 
و یوتیوب شروع کرد، علی ضیا برنامه »با ضیا« را در بستر 
یوتیوب برای علاقمندان می سازد ، مهران مدیری به مانند 
دهه های قبل به ساخت برنامه برای پلتفرم ها روی آورده و 
در کل هر کسی از این چهره ها برای خود در کاری مشغول 
است و تنها می شود گفت که صداوسیما ظرفیت های خود 

را به راحتی از دست می دهد. 
در ایــن میان داریــوش فرضیایی یا همــان عمو پورنگ 
که با ســاخت برنامه برای کودکان به شــهرت رســید از 
کســانی بود که تا همین چند سال اخیر هم با صداوسیما 
همکاری داشــت و یکی از مجریــان و کارگردانانی بود که 
در حوزه خودش با ســاخت برنامه های زیاد توانســته بود 
جایگاه مقبولــی را در میان کودکان و حتی بزرگســالان 

بدســت بیاورد. اگر اغراق نکرده باشیم برنامه های داریوش 
فرضیایی از آن دســت برنامه ها بود که مخاطب هدف آن 
فقط کودکان نبودند بلکه با ساخت خوب برنامه، آن  را به 
ســمتی پیش می برد که بزرگسالان هم از دیدن آن لذت 
ببرند. همین صداقت در ســاخت و تولید آثار مردم پسند 
باعث شده بود که داریوش فرضیایی بیش از پیش در میان 
کودکان و حتی بزرگسالان محبوب شود و هر برنامه ای که 
او برای صداوسیما مقابل دوربین می برد، مخاطبان خودش 
را داشــت و باعث می شــد که اعتباری مازاد به تلویزیون 
ملی داده شــود. در پی فرصت ســوزی های رسانه ملی در 
سال های اخیر، داریوش فرضیایی نیز از آن چهره هایی بود 
که کم کار شــده بود. با توجه به اینکه اقبال عمومی برای 
بازگشــت او به تلویزیون و ساخت برنامه وجود داشت ولی 
به هر دلیلی، عمو پورنگ نیز مانند مابقی همکاران خود در 

این تلویزیون، تصمیم گرفت با کوچ از صداوسیما به سمت 
ساخت برنامه برای پلتفرم های نمایش خانگی برود.

چند روزی است که خبر پخش برنامه ای با عنوان »لالایی« 
از پلتفرم فیلیمو به گوش می رســد.  مجموعه » لالایی « 
به کارگردانی احمد درویشــعلی پور و تهیه  کنندگی پژمان 

لشکری پور از دوشنبه، ۲9 مرداد ماه پخش خواهد شد. 
در این سریال علاوه بر داریوش فرضیایی، هنرمندانی چون 
گوهر خیراندیش، سعید امیر سلیمانی، امیر محمد متقیان، 
نعیمه نظام  دوســت، کمند امیر ســلیمانی ، ســپند امیر 
سلیمانی، هلیا امامی، امیر کربلایی زاده، حامد وکیلی، امیر 
سهیلی، مرضیه صدرایی، ابراهیم شفیعی و نیما قربان زاده 
حضور دارند. در خلاصه داســتان این ســریال آمده است: 
»گلشن« زن مسن و صاحب خیریه ای است که حافظه اش 
را بر اثر اتفاقی از دســت داده و در شــرایطی خاص مرد 

جوانی را با پسر از دست رفته اش اشتباه می گیرد.
خبر ســاخت ایــن مجموعه قطعــاً باخت بزرگــی برای 
صداوسیما به حســاب می آید، صداوسیمایی که در مدت 
بیش از 3۰ سال استعدادهای زیادی را کشف و پرورش داد 
ولی نتوانست از آنها حفاظت و صیانت کند و به راحتی آب 

خوردن آنها را یکی پس از دیگری از دست داد.
قطعاً مردم به دنبال کار خوب ســریال و سینمایی خواهند 
رفت و صرفاً رایگان بودن تلویزیون نمی تواند مشوق خوبی 
برای دیده شــدن آثار رســانه ملی باشــد. مردم ایران به 
واسطه فرهنگ بالای هنری حتی حاضرند ماهانه عددهای 
قابــل توجهی را به عنوان حق عضویت پرداخت کنند ولی 

آثاری را به تماشا بنشینند که ارزش دیدن داشته باشد.
قطعاً باید رســانه ملی منتظر باشد که با آغاز پخش لالایی 
کاری کــه داریوش فرضیایی نقش اول آن را به عهده دارد 
بسیاری از دوســتداران این کاراکتر به پلتفرم فیلیمو کوچ 
کنند و برنامه مورد علاقه اشــان را از بســتر اینترنتی به 
تماشــا بنشــینند. اتفاقی که در صورت ادامه دار شــدن 
می تواند ضررهای جبران ناپذیری را برای صداوســیما به 

همراه داشته باشد.
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»لالایی« به زودی از فیلیمو پخش خواهد شد 

عمو پورنگ هم عطای صداوسیما را به لقایش بخشید

رونمایی از آلبوم های تازه موسیقی
از انتشار تک نوازی های کهنه تا 

شنیدن یک آلبوم »بی هنر«!
چند آلبوم موســیقایی طی روزهای گذشته با هنرمندی 
تعدادی از آهنگســازان و مدرســان صاحب نام موســیقی 
کشورمان در قالب آثار مجزا پیش روی مخاطبان در فضای 

مجازی قرار گرفته اند.
به گــزارش مهر، آلبوم های »غزالانه« بــه نوازندگی غزاله 
ناظــر فصیحی، »طلوع تا غروب« به آهنگســازی ســینا 
گلکار، »نقره ســیاه« به آهنگســازی علیرضا مشایخی و 
چند هنرمند بین المللی، »شــهرزاد« با هنرمندی فریماه 
قوام صدری و علیرضا مشــایخی، »بی هنر« به آهنگسازی 
و نوازندگــی جهانبخش احمدپور و »تهــران - برلین« به 
آهنگســازی علیرضا مشــایخی و چند گروه بین المللی از 
جمله مجموعه های تازه منتشــر شده موسیقی در فضای 
مجازی هســتند که طی روزهای گذشــته در دســترس 

مخاطبان قرار گرفته اند.

»غزالانه« به نوازندگی غزاله ناظر فصیحی
آلبوم »غزالانه« یکی از مجموعه های تازه انتشــار یافته در 
فضای مجازی اســت که طی روزهای گذشته در فالب تک 
نوازی پیانو غزاله ناظر فصیحــی پیش روی مخاطبان قرار 
گرفته است. »بیات ترک« به آهنگسازی مرتضی محجوبی، 
»عمری سرکوی تو« به آهنگسازی مرتضی محجوبی، »ملکا 
ذکر تو گویم« به آهنگســازی فرامرز پایور، »افشــاری« به 
آهنگســازی مرتضی محجوبی، »بندون بنــدون« در قالب 
یک اثر فولکلور تالشــی، »قبله گاه خوبان« به آهنگسازی 
مرتضی محجوبی و »مرغ شــب« آثاری هستند که در این 
آلبوم گنجانده شده اند. میرعلیرضا میرعلی نقی به مناسبت 
انتشــار این آلبوم نوشته اســت: »پذیرفتن خویش، درهر 

پله ای، بی مقایســه ای با کســی، خود اصالت اســت. صلح 
برخاســته از این اصالــت، رایحه ای روح نواز اســت. غزال 
ناظر فصیحــی از پس ســال های راه پیمایی در طیف های 
رنگارنگ موســیقی های دور و نزدیک گفت وگویی زلال را 
با دنیای خود، آغاز کــرده که پایانی ندارد. فضای صوتی او 
تاثیری همانند دنیای شعر احمدرضا احمدی دارد: ظاهری 
معصومانه با لحظه هایی تاثیرگذار که ناغافل رو می شــوند 
و از ندانســتگی هایی عامدانه بر می خیزند. آرامش و صفای 
ذاتی آن، رها از دانستگی هایی عامدانه برمی خیزند. آرامش 
و صفای ذاتی آنها، رها از دانســتگی های بسیاری است که 
هنگام گفت وگوی دل با سیم و فلز، چندان به کار نمی آیند.

»طلوع تا غروب« به آهنگسازی سینا گلکار
آلبوم موسیقی »طلوع تا غروب« به آهنگسازی سینا گلکار 
در ژانر موســیقی بی کلام ایرانی پیش روی مخاطبان قرار 
گرفت. »طلوع«، »درآمد و چــکاوک«، »بیداد«، »پرواز«، 
»عشاق«، »آســمان«، »شوشــتری« و»غروب« قطعاتی 
هســتند که در این آلبوم گنجانده شده اند. این در حالی 
است که سینا گلکار آهنگســاز و نوازنده تار، ماهور زمانه 
پور نوازنده ســازهای کوبه ای، تمبــک، دم دم، جیمبی، 
دف و کاخن گروه اجرایی آلبوم را تشکیل می دهند. سینا 
گلکار از جمله هنرمندان جوان عرصه موســیقی است که 
در شهرستان سقز استان کردستان به دنیا آمد و از همان 
کودکی به واســطه حضور در یک خانواده اهل موســیقی 
علاقه خود را به موســیقی کلاســیک ایرانــی با نواختن 

سازهای تمبک و دف نشان داد.

 »نقره سیاه« به آهنگسازی علیرضا مشایخی 
و چند هنرمند بین المللی

آلبوم »نقره ســیاه« به آهنگســازی علیرضا مشــایخی و 
همراهی ماری ترز گریزانتی و مارک ویتانتونیو در ادامه آثار 
منتشر شده این هنرمند پیشکسوت موسیقی نو کشورمان 
پیش روی مخاطبان قرار گرفته است. سمیرا واثق نیا درباره 

این اثر نوشته اســت: »علاقه مشایخی به ترکیب سازهای 
هم رنگ، نخستین بار در قطعه ای با نام مدال ۲۰۱۵ برای 
نه کنتراباس و ســازهای کوبه ای، اپوس ۲۴۲ منعکس شد. 
رضایت خاطر او از نتیجه این اثر باعث شــد که در ســال 
۲۰۲۲ میــلادی قطعه ای برای چهار ویولن با عنوان »نقره 
سیاه« تصنیف کند. هنگامی که یکی از دوستانش از علت 
نام گذاری این اثر می پرســد، او در پاســخ می گوید: »اگر 

می گفتم نقره سفید شما مشکلی نداشتید؟«

»شهرزاد« با هنرمندی فریماه قوام صدری و 
علیرضا مشایخی

»شــهرزاد« هم عنوان دیگر اثر جدید علیرضا مشایخی و 
فریماه قوام صدری اســت که چنــدی پیش در قالب یک 

آلبوم مجازی منتشر شده است.
درباره این اثر، به قلم ســمیرا واثق نیا می خوانیم: »شهرزاد 
بخشــی از پاســخی اســت به پرسشــی که همواره برای 
مشایخی مطرح بوده است. او از خود می پرسد، چه می شد 
اگر جامعه موســیقی ایران گرفتار یک خواب چندصدساله 
نمی شد؟ آنچنان غفلتی که حتی به درستی نمی دانیم چه 
مدت گرفتار آن بوده ایم. مشــایخی در یک سفر فرضی که 
به مجموعه پنج گانه ای برای پیانو انجامید، ظرفیت تکامل 
و انبساط، موسیقی ایران را ملموس کرد. مجموعه پنج گانه 
عبارت اســت از: »داستان های کوتاه« اپوس ۱۰۶، »نامه « 
اپوس ۱۱۰، »در جســتجوی زمان از دســت رفته« اپوس 
۱۱۱، »کریســتال شــماره های یک و دو« اپوس ۱۱3 و 
»شــهرزاد« اپوس ۱۱۵. داستان »شهرزاد« که زاده  تخیل 
مشــایخی اســت، بهانه ای می شود برای جســتجو و بیان 
اندیشــه های فلسفی او. این ماجرا در مورد شهرزاد قصه گو 
نیســت، بلکه تحلیلی اســت از اینکه چگونه انسانی شبیه 
به شهرزاد قصه گو می شــود. تئوری چندصدایی مشایخی 
اســاس پی ریزی این قطعه قرار می گیرد. او سفر خود را از 
یک ترانه ســاده و زیبای کردی آغاز می کند، و با عبور از 
موسیقی کلاســیک ایرانی در گستره گام تعدیل شده، به 

آستانه آتنالیته می رسد.«

 »بی هنر« به آهنگسازی 
و نوازندگی جهانبخش احمدپور

آلبوم »بی هنــر« به آهنگســازی و نوازندگی جهانبخش 
احمدپــور هم مجموعــه جدید دیگری به آهنگســازی و 
نوازندگــی جهانبخش احمدپور اســت که بــه تازگی در 
دسترس علاقه مندان موسیقی بی کلام قرار گرفته است.

»هنجار مخالــف«، »تارو دود«، »چراغونی«، »آشــوب«، 
»خال لب«، »چشم به راه«، »پرستو«، »بی مرز«، »دینا«، 
»تنهایی)بی هنر(« قطعاتی هســتند کــه برای این آلبوم 

منتشر شده اند. احمدپور درباره این آلبوم نوشته است:
»کیفیت هنر از اکثریت هنرمندان مســتقل نیست، از این 
رو ترجیح دادم که این آلبوم »بی هنر« اطلاق شــود تا با 
متر و معیار چیره بر هم نسلانم و نسل های ماقبل مقایسه 

نشود چرا که هنر در ذات چارچوبی ندارد.«

»تهران - برلین« به آهنگسازی علیرضا مشایخی و 
چند گروه بین المللی

آلبوم »تهران - برلین« هم عنوان اثر دیگری به آهنگسازی 
علیرضا مشــایخی اســت که با همراهی آنسامبل یونایتد 
برلیــن، کوارتت ملی اوکراین و آنســامبل متایکس پیش 
روی مخاطبان قرار گرفته اســت. دربــاره  این اثر، به قلم 

سمیرا واثق نیا می خوانیم:
»مسئله »عبور« همواره در تفکر و موسیقی مشایخی نقش 
خاصی داشــته است. تا آنجا که به موضوع اصلی، سمفونی 
نهم او با عنوان »دنیای من« بدل می شــود. مشــایخی در 
این اثــر و آثار دیگری همچون شــرق ـ غرب، اپوس ۴۵ 
و به طرف شــرق، اپوس 9۲، اشــاره مستقیمی به مبدأ و 
مقصد دارد. این اثر در چارچوب »فستیوال مسافران تهران 
ـ برلین« و به ســفارش آنســامبل یونایتد برلین در سال 
۲۰۱9 میلادی نوشته و در همان سال توسط این آنسامبل 

ضبط شده است.«

انتشــار ویدئویی جدید از رضا رویگری که نشــان می دهد ایــن بازیگر روزهای 
سختی را می گذراند؛ همه او را تنها گذاشتند، پرستار ندارد و از فقدان همسرش 

نیز می رنجد، اما این همه واقعیت نیست.
به گزارش تســنیم ماجراهای رضا رویگری گویا تمامــی ندارد، او از وقتی بیمار 
شد و روی ویلچر رفت، ماجراهایش آغاز شد. یک روز برایش بزرگداشت گرفتند؛ 
یک روز خبر آمد که رویگری خانه ندارد، یک روز خبر آمد که همســر جوانش 
برای او دردسر ایجاد کرده است و یک روز هم خبر از کهریزک آمد. ویدئویی که 
بسیار همه را متأثر کرد و رویگری با بغض فراوان می گوید: مرا اینجا )کهریزک( 
رها کرده اند و رفته اند. او حتی به این نکته اشــاره می کند که همســرش او را به 
کهریزک آورده و در آنجا رها کرده است. گوشی اش را هم از او گرفته اند و امکان 

ارتباط با دنیای بیرون را ندارد.
اما در عین حال مشخص نشد که چه کسی این ویدئو را در کهریزک از او گرفت 
و این جنجال را در رسانه ها به پا کرد، چرا؟ چون چند روز بعد همسر جوان کنار 
رضــا رویگری فیلم دیگری را منتشــر کردند. چندی بعد بــا پیگیری بازیگران، 
سلبریتی ها و البته مسئولین در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خانه ای تهیه  شد 

و اعلام کردند پرستاری هم از او نگهداری می کند.
همه اتفاقات رضا رویگری را از نزدیک مشاهده کردیم؛ از همان روز کهریزک که 
برای یک مصاحبه تصویری دعوا بود و می گفتند وکیل رویگری گفته مصاحبه ای 
نشــود اما مشخص نشد این وکیل چه وکیلی است که روز بعد گفت وگوی زردی 
در فضای مجازی از او پخش شــد. البته خود رضا رویگری همیشه با خبرنگاران 
و مخاطبینش ارتباط خوبی داشــته است و بارها با او گفت وگوهای زیادی انجام 
دادیم، از جمله گفت وگویی که باعث شد برای اولین بار بسیاری متوجه مشکلات 
و تنهاییِ رضا رویگری شوند، از آن روز همه متوجه شدند باید سری به این بازیگر 

قدیمی سینما، تئاتر و تلویزیون بزنند.
خوشــبختانه در آن مقطــع با تهیه خانه ای برای او در ظاهر ختم به خیر شــد. 
اما حاشــیه های رضا رویگری ادامه پیدا کرد؛ از تراول پاشیِ معروف تا ویدئوهای 

گه گاهی که مردم عادی می گرفتند و یا او را مقابل دوربین  رسانه ها و یا صفحات 
زرد فضای مجازی می دیدیم، مخصوصاً ویدئویی که چند روز گذشته از او منتشر 
شد و بار دیگر مخاطبان علاقه مند نقش های ماندگار رضا رویگری را متأثر کرد.

در روزهایی که »مختارنامه« دوباره روی آنتن تلویزیون آمد این ویدئوی رویگری 
و خبرهای تلخ از بیماری ســرطان »صدرالدین حجــازی« یک بار دیگر همه را 
نگران کرد. بازیگر نقش خولی )صدرالدین حجازی( که واقعاً ناراحت کننده است 
و از همسر او هم جویای احوال شدیم وضعیت نگران کننده پیش می رود و خبری 
از توجه مســئولین هم نیست او را به لحاظ تأمین دارو و برخی از مشکلات ناشی 

از این بیماری سخت، یاری کنند.
اما درباره رویگری یک نکته را پیش از هر اظهارنظر او می دانســتیم؛ این بازیگر 
قدیمی ســینما و تلویزیون در تنهایی به ســر می برد؛ تنهایی نه به این معنا که 
کســی به او کمک نمی کند، پرســتار ندارد و یا در وضعیت اســفبار گذشته که 
تکلیف خانه او روشــن نبود و یا او را به کهریزک برده بودند؛ تنهایی به این معنا 
که او پیش از بیماری اش )سکته مغزی(، بازیگر پرکار و پرتلاشی بود، در مجامع 

همواره دیده می شد و دوستان بسیاری داشت،
خانــواده اش کنارش بودند و مدت کوتاهی از ازدواج جدید او با همســر جوانش 
می گذشت؛ حالا در شرایط جدید خیلی وضعیت سختی برای او سپری می شود.

این ویدئوی اخیر که از تنهایی اش می گوید و همسرش که او را رها کرده و رفته و 
عروسکی که مونس تنهایی هایش است؛ همچنین پرستاری که ندارد و رسیدگی 
که شامل حالش نمی شود، این ویدئو دل هر بیننده ای را به درد می آورد، رویگری 

روی ویلچر است و این حرف ها را با بغض و اندوه می گوید.

امــا حالا در ویدئویی جدید ایــن نکته را مطرح می کند: »ایــن کلیپ هایی که 
گذاشته می شود و هر از چند گاهی وضعیت جسمانی و زندگی مرا شرح می دهد، 
بعضی از آنها باعث دردســر می شــود. فیلمی از من در فضای مجازی پخش شد 
که همه اتفاقات در آن واقعی نیست، اولاً من گدا نیستم برای من کسی بخواهد 
کاری کند، من خیلی چیزها داشــتم که به خاطر اتفاقاتی، الآن آنها را ندارم. اما 
ســه سال است داخل خانه ام و مادر و پسری دلســوز شرایط خوبی را برای من 
فراهم کرده اند، مرا از کهریزک آوردند و دو سه سال است به من خدمت می کنند 
و دستشــان درد نکند، به هرحال هرکسی توانسته دست ما را گرفته است؛ فریبا 
کوثری یکی از هنرمندانی بود که در این مدت خیلی به من کمک کرد یا حسن 

مصطفوی.«
این صحبت ها نشان می دهد او در شرایط سخت روحی به سر می برد؛ همان طور 
که در روز دوم جشنواره فیلم فجر سال گذشته مقابل دوربین تسنیم قرار گرفت 
و از تنهایی ها و غصه هایش گفت و به این نکته اشــاره کرد: »اگر من آدم بزرگی 

بودم حتماً برای من هم بزرگداشت می گرفتند.«
همه این اوضاع و احوال را یک بار مرور کردیم تا این نکته را مطرح کنیم؛ برخی 
در فضای مجازی امروز تنها می کوشند خودشان را نشان دهند و برایشان تحقیر 
آدم ها اهمیتی ندارد، حتی اگر کسانی باشند که مردم با آنها خاطره دارند، تحقیر 

این پیشکسوت و هر پیشکسوت دیگری روح آدمی را به درد می آورد.
هنرمندی مانند رضا رویگری با آن پیشــینه درخشان در عرصه بازیگری و البته 
خوانندگی، چرا باید به چنین روزی بیفتد؟ چرا باید بازیچه همه شــود؟ مگر او 
چقدر مشــکل مالی دارد؟ مگر زندگی او چقدر هزینه دارد که یک خط در میان 

باید شاهد اتفاقی برای این بازیگر باشیم؟
به هرروی، جماعت اطراف رویگری باید بدانند که انتشــار ویدیوهایی شــبیه به 
همیــن ویدیوی اخیر، مخاطبان و علاقه مندان به هنر را دلخور می کند و شــأن 
کســی مانند رویگری را زیرســؤال می برد، البته خودِ رویگری هم باید بیشــتر 

حواسش جمع باشد.

 چه  کسانی از حاشیه سازی 
برای »رضا رویگری« سود می برند؟


